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НОВИНИ

9 -10 липня 2019 року в Україні відбу-
лося заключне засідання Асамблеї
вкладників Чорнобильського Фонду
«Укриття» та чергове засідання
Асамблеї донорів рахунку ядерної
безпеки. У складі української делегації на засі-данні працювали міністр екології таприродних ресурсів України Остап Се-мерак, голова Державного агентстваУкраїни з управління зоною відчу-ження Віталій Петрук, виконуючийобов'язки генерального директораДержавного спеціалізованого підпри-ємства «Чорнобильська АЕС» СергійКалашник та голова Державної інспек-ції з ядерного регулювання УкраїниГригорій Плачков.На Асамблеї Європейським банком ре-конструкції та розвитку (далі: ЄБРР)було представлено інформацію щодостану виконання робіт за Планомздійснення заходів на об’єкті «Ук-риття», зокрема проєктів будівництва

нового безпечного конфайнмента(НБК) та сховища відпрацьованогоядерного палива 2 (СВЯП-2).10 липня у зоні відчуження відбуласяурочиста передача нового безпечногоконфайнменту від компанії «Новарка»,

яка була генеральним підрядникомпроекту, замовнику — Державномуспеціалізованому підприємству «Чор-нобильська АЕС».

У заході взяли участь найвище керів-ництво України, представники країн-вкладників Чорнобильського Фонду«Укриття», представники ЄБРР, керів-ництво та представники ДІЯРУ, Дер-жавного агентства з управління зоноювідчуження, керівництво та представ-

ники ЧАЕС та «Новарка».У рамках урочистостей на промисло-вому майданчику станції президентУкраїни Володимир Зеленський вру-чив найвищі державні нагороди —Орден «Золота зірка» — колишнім пра-цівникам ЧАЕС Олексію Ананенку таВалерію Беспалову, які у 1986 році спо-рожнили басейн-барботер і тим самимзапобігли небезпеці нового вибуху. На-городу третього героя, Бориса Бара-нова, з рук президента Україниотримав його син Олександр.Нагадаємо, що 27 червня цього рокустарший інженер-механік реакторногоцеху ДП «Чорнобильська АЕС» у 1983-1989 роках Олексій Ананенко, старшийінженер турбінного цеху атомної елек-тростанції у 1986 році Валерій Беспа-лов та начальник зміни цього жпідприємства у 1976-2005 роках БорисБаранов (посмертно) удостоєні звання«Герой України» за героїзм і самовід-дані дії, виявлені під час ліквідації ава-рії на Чорнобильській АЕС, що сталася26 квітня 1986 року.У ході зустрічі з представниками країн-донорів президент  висловив глибокувдячність усім, хто допомагав і продов-жує допомагати Україні в подоланні
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ГОЛОВНЕ

Процес здачі-приймання НБК від компанії
«Новарка» Чорнобильською АЕС завершено



ГОЛОВНЕ

наслідків аварії на ЧАЕС. Він підкрес-лив своє захоплення тим, що робитьсясьогодні на майданчику за міжнарод-ними проектами, а також наголосив нанеобхідності розвитку туристичногопотенціалу зони відчуження.Володимир Зеленський особисто відві-дав центральний щит контролю і уп-равління нового безпечного конфайн-мента та простір під Аркою НБК, оз-найомився з ходом робіт із завершеннябудівництва сховища відпрацьованогоядерного палива сухого типу (СВЯП-2),а також віддав данину пам'яті подвигуліквідаторів аварії на ЧАЕС, поклавшиквіти на меморіалі Героїв Чорнобиля.
Довідково.

Згідно з контрактом успішне завер-
шення пробної експлуатації НБК, яка
тривала 72 години та закінчилася 25
квітня 2019 року, є початком гарантій-
ного періоду (етап дослідно-промисло-
вої експлуатації), який триватиме
один рік.

Після завершення процесу приймання-
передачі об’єкта ЧАЕС отримає ліцен-
зію та перейде до експлуатації
комплексу НБК і демонтажу неста-
більних конструкцій ОУ.

ГОЛОВНЕНОВИНИГОЛОВНЕНОВИНИГОЛОВНЕ
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З Указу Перезидента України №512/2019
Про деякі питання розвитку територій, що зазнали радіоактивного 

забруднення внаслідок Чорнобильської катастрофи 

10 липня президентом України підписано указ,  спрямованийна стимулювання відродження територій, що зазнали радіо-активного забруднення внаслідок Чорнобильської катас-трофи, підтримки природоохоронної діяльності на цихтериторіях, створення умов для використання їх туристич-ного потенціалу, популяризації та утвердження бренд-ме-седжу «Безпечний Чорнобиль». Згідно цього документу, у тримісячний термінКабінет Мініс-трів України повинен вжити заходів, спрямованих на удос-коналення умов відвідування зони відчуження і зонибезумовного (обов’язкового) відселення та розвиток ту-ризму на цих територіях, зокрема:- забезпечити перевірку технічного стану контрольно-про-пускних пунктів у зоні відчуження і зоні безумовного

(обов’язкового) відселення та проведення у разі необхід-ності робіт з їх відновлення і належного облаштування, атакож затвердження схем переміщення відвідувачів на кон-трольно-пропускних пунктах для забезпечення їх безпеки тапідвищення пропускної спроможності таких пунктів;- вжити заходів щодо облаштування визначених в установ-леному порядку маршрутів необхідною інфраструктурою,неухильного додержання правил радіаційної безпеки під часперебування відвідувачів у цих зонах, оновлення облад-нання і приладів з проведення дозиметричного контролю;- сприяти створенню нових маршрутів відвідування, зокремамаршруту з використанням водних шляхів, з облаштуван-ням відповідних контрольно-пропускних пунктів та інше. Серед змін  — удосконалення порядку та умов відвідування



ГОЛОВНЕ

4

3-4 липня на ЧАЕС працювала делега-
ція з Бельгії — представники компа-
нії Tractebel та Інституту Радіоеле-
ментів,  які є експертами з характе-
ризації радіоактивних відходів. 

Візит відбувся у рамках фінансованоїурядом Бельгії програми співпраці міжДСП ЧАЕС та рядом бельгійських компа-ній: Technubel, SCK-CEN, IRE-Elit таTractebel.Взаємодія Чорнобильської АЕС з бельгій-ськими компаніями почалася у 2016 році,

коли у рамках Меморандуму про тех-нічну співпрацю з компанією Belgo-process було проведено спільні роботи усфері управління якістю та проведеноаналіз ризиків «Програми поводження з

радіоактивними відходами на майдан-чику ДСП «Чорнобильська АЕС».У 2017 році до вже наявної програмиуряд Бельгії виділив додаткові коштидля навчання спеціалістів ЧАЕС обслуго-вуванню та ремонту маніпуляторівBROKK, які використовуються на заводі з

поводження з твердими РАВ.У червні 2018 року було підписано мемо-рандум про співпрацю між ДСП ЧАЕС такомпаніями Tecnubel, SCK-CEN таTractebel щодо вирішення проблем де-зактивації труб малого діаметру. Саме врамках цієї співпраці і здійснювавсяданий візит.«Ми знаємо, що ЧАЕС має високу кваліфі-кацію у питаннях дезактивації. Ми хо-чемо на власні очі побачити вашіустановки з дезактивації, поспілкуватисяз людьми, які з ними працюють, та зрозу-міти, чим саме ми можемо вам допо-могти», — прокоментував Карло Де Лел-лі — експерт-ядерник Інституту Радіо-елементів Бельгії.На майданчику експерти побували на ус-тановках дезактивації у машинному заліЧАЕС та у будівлі 81, де дізналися пара-метри установок, ознайомилися з проце-сом дезактивації та поставили питанняспеціалістам станції. 4 липня відбуласяпідсумкова зустріч із керівництвом про-фільних підрозділів ЧАЕС для обгово-рення побаченого та плануваннямайбутньої роботи.За словами експертів, у вересні слід очі-кувати черговий візит, однак цього разувже експертів зі створення установки здезактивації.

НОВИНИГОЛОВНЕНОВИНИ

Співпраця з Бельгією: дезактивація РЗОМ

    

3зони відчуження і зони безумовного (обов’язкового) відсе-лення, зокрема подання запитів про намір відвідування те-риторій через електронний кабінет за три календарних днідо дня відвідування, опрацювання запитів з використаннямінформації, наданої правоохоронними органами, та отри-мання результатів розгляду запитів про намір відвідуванняв електронному вигляді, презентація на міжнародному ту-ристичному ринку нового напряму — «Безпечний Чорно-биль». Також будуть розглянуті питаня щодо проведення взоні відчуження і зоні безумовного (обов’язкового) відсе-лення навчально-тренувальних заходів з попередження таліквідації надзвичайних ситуацій, у тому числі в рамках по-глиблення співробітництва з державами-членами НАТО тадержавами-членами ЄС у сфері цивільного захисту.Окрім того, Кабмін має підготувати та внести на розглядВерховної Ради України законопроекти стосовно переглядуправового режиму зон радіоактивно забруднених терито-рій, доцільності подальшої дії окремих обмежень та заборонна здійснення видів діяльності у таких зонах, посилення від-повідальності за порушення вимог режиму радіаційної без-пеки в місцевостях, що зазнали радіоактивного забруд-нення, особливостей функціонування Чорнобильського ра-

діаційно-екологічного біосферного заповідника, тощо.Згідно з даним указом, також має бути вдосконалено меха-нізму використання коштів, які перераховуються відпо-відно до Закону України «Про поводження з відпрацьованимядерним паливом щодо розміщення, проектування та будів-ництва централізованого сховища відпрацьованого ядер-ного палива реакторів типу ВВЕР вітчизняних атомнихелектростанцій» на соціально-економічний розвиток містаСлавутич, Іванківського і Поліського районів Київської об-ласті, закріпивши необхідність спрямування таких коштівнасамперед на заходи із забезпечення прав та інтересів від-повідних територіальних громад, а також на заходи з роз-витку зони відчуження і зони безумовного (обов’язкового)відселення.Серед перерахованих в указі заходів — прийняття в уста-новленому порядку в експлуатацію об’єкта «Пусковий ком-плекс нового безпечного конфайнменту».Повний текст указу доступний за посиланням:  
https://www.president.gov.ua/documents/5122019-28317
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2 липня з візитом на ЧАЕС прибула делегація Європей-
ського ядерного форуму.

Європейський ядерний форум — організація, яка сприяє роз-
витку мирного використання ядерної енергії, інформує та
надає допомогу у розв'язанні проблем розвитку ядерної галузі,
співпрацює з урядами країн-членів FORATOM та Європарламен-
том, а також відстоює інтереси галузі. Україна — асоційова-
ний член Європейського ядерного форуму з 26 червня 2011 року.Майданчик ЧАЕС гості відвідали у рамках участі у конференціїУкраїнського ядерного форуму. Очолив делегацію Ів Дебазей— Генеральний директор FORATOM.Оскільки FORATOM супроводжує атомні електростанції на усіхстадіях життєвого циклу, делегатам було важливо побачитизміни, які відбулися на ЧАЕС після катастрофи 1986 року.«Ми завжди раді показати нашу станцію людям. Від'їжджаючизвідси вони розуміють, що «Чорнобиль» — це вже не такстрашно, як їм здавалося. У нас на майданчику реалізуютьсянайбільші міжнародні проекти, такі як будівництво новогобезпечного конфайнменту чи нового сховища відпрацьова-ного ядерного палива. Ми показуємо, що можна працювати з

усією світовою спільнотою щоб навіть таку важку аваріюможна було подолати разом», — підбив підсумки зустрічі зпредставниками FORATOM перший заступник генеральногодиректора ЧАЕС Валерій Сейда.У ході візиту делегація відвідала головний корпус Чорнобиль-ської АЕС та місто Прип'ять.
ПОДІЯДії при пожежі у транспортному засобі

Доволі  часто виникають ситуації, коли пожежа спалахує утранспортних засобах. Причиною таких пожеж можуть бутинаступні чинники: несправність електромереж, внаслідокчого виникає коротке замикання, халатність водія, не-справні паливопроводи, перевезення палива в пластиковійтарі при високій температурі на дворі, у транспорті та іншіпричини. У Правилах пожежної безпеки для підприємств іорганізацій автомобільного транспорту України визначе-ний порядок дії у разі пожежі.
Водію транспортного засобу, в якому спалахнула по-
жежа, необхідно :- у випадку займання автомобіля водій повинен зупинитийого, з’їхавши на узбіччя, вимкнути запалювання, відклю-

чити акумулятор від загальної мережі і виконати вимогиПравил дорожнього руху щодо зупинки;- після зупинки автомобіля негайно відкрити всі виходи, за-безпечити швидку евакуацію пасажирів і приступити до га-сіння пожежі.
При ліквідації пожежі  необхідно:- гасіння пожежі розпочати з розлитого під автомобілем па-лива;- водію потрібно пам’ятати, що для всіх вогнегасників, реко-мендованих для комплектації автотранспорту, час безпе-рервної роботи становить не більше  9-15 секунд;- найбільший ефект досягається під час одночасного гасіннягрупою людей із застосуванням декількох вогнегасників, атакож, якщо одночасно застосовуються підсобні засоби: сніг,пісок, покривало та ін;- для водія небезпечно гасити вогонь в одязі, забрудненомупальним.Отже, для уникнення пожеж у транспорті потрібно не нехту-вати правилами безпеки, наведеними вище. Їх повинні до-тримуватись  як водій, так і пасажири задля перешкоджаннявиникненню небезпечних ситуацій. Під час пожежі паса-жири, взаємодіючи між собою та з водієм, можуть уникнутижахливих наслідків пожежі. Знаючи, як поводитися у цій си-туації та вчасно реагуючи на події, Ви зможете самі забезпе-чити собі спокійний проїзд у транспорті.

Відділення ОЗ НС по ДСП «Чорнобильська АЕС»

ГОЛОВНЕНОВИНИГОЛОВНЕНОВИНИ

ВАЖЛИВО

Делегація FORATOM відвідала ЧАЕС
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2-3 липня за підтримки МАГАТЕ на
базі інституту гідробіології НАН
України та на промисловому май-
данчику ЧАЕС проходив семінар із
розгляду підсумків робіт з виве-
дення з експлуатації става-охо-
лоджувача.  В обговоренні теми
взяли участь експерти України та
Великої Британії. На семінарі були розглянуті резуль-тати досліджень інститутів гідробіо-логії та  сільськогосподарчої радіоло-гії НАН України, Українського гідро-метеорологічного інституту таінших поважних наукових установкраїни. Експерти неодноразово від-мічали надзвчайно високу якість іточність моніторингу, що його вико-нували фахівці ЧАЕС у рамках реалі-зації проекту виведенняводойми-охолоджувача з експлуата-ції. 
Довідково. Водойма-охолоджувач
Чорнобильської АЕС є штучно створе-
ним технологічним водоймищем ці-
льового використання.

Розташована водойма на правому бе-
резі річки Прип’ять на 1,5 км нижче
залізничного моста лінії Чернігів-
Овруч.
Її було введено в експлуатацію з по-

чатком пуску енергоблоку № 1 у 1976
році. На момент введення в експлуа-
тацію водойма була спорудою у ви-
гляді чаші, заповненої водою лише на
половину. З введенням в експлуата-
цію блоків №3 і №4 у 1983 році, чаша
водоймища була розширена з площі у
12,7 км2 до 22,9 км2 (площа за розмі-
ром дорівнює близько 3000 футболь-
них полів).

Проектні характеристики водойми-
охолоджувача:

Протяжність —11,4 км
Середня ширина   — 2,2 км
Середня глибина  — 6,6 м
Найбільша глибина — 21 м
Рівень води — 111 мБС 
Площа — 22,9 км2

Об’єм води —150 млн. м3

Довжина огороджувальної 
дамби — 21,6 км

Фільтраційні  втрати —70-100 млн. 
м3/рік

Висота  зеркала над
рівнем р. Прип’ять — 6 – 7 м.Як розповів провідний інженер від-ділу стратегічного планування ДСПЧАЕС Федір Ланських, переважнабільшість учасників семінару висло-вила думку щодо необхідності про-довження вивчення процесів, котрівідбуваються у водоймі-охолоджу-вачі зараз, коли він досяг проектногорівня води і виведений з експлуата-ції, а також у подальшому. Це має ви-ключно важливе значення длябагатьох наукових галузей, оскількиу світовій практиці досі не існувалодосвіду та науково підтвердженихданих щодо зняття з експлуатаціїтехнічних водоймищ такого розміру— особливо за умови забрудненостірадіонуклідами їх акваторії та тери-торій, де вони розташовані.
Довідково. ТЕО встановлено критерії,
при досягненні яких готується звіт та
ухвалюєтьсярішення про завершення
робіт зі зняття з експлуатації водойми-
охолоджувача ЧАЕС:
- рівень води у водно-болотяній екосис-
темі визначається рівнем атмосфер

них опадів, підземних вод та при- родним
гідрологічним режимом р.Прип’ять;

- потужності експозиційної дози на
осушенних територіях перебуває на
рівні значень, визначених проєктною
документацією;

- зміни радіаційної обстановки на
прилеглих до водойми територіях за
рахунок вітрового переносу радіоак-
тивних аерозолів з осушених терито-
рій перебувають на рівні аерозольної
активності приземного шару тери-
торії зони відчуження і залежать від
природних та техногенних факторів.

Формування рослинного покрову від-
бувається у залежності від фізико-хі-
мічних особливостей грунтів на
осушуваних територіях. При цьому
відсутні негативні ерозійні процеси,
котрі призводять до погіршення еко-
логічного та радіаційного стану при-
леглих територій.

- трансформація території водойми-
охолоджувача ЧАЕС у водно-боло-
тяну екосистему відбувається без
погіршення санітарно-епідеміологіч-
ної ситуації, а тенденції до її погір-
шення відсутні. 

Як науковці по водоймі ходили
ПРОЄКТИ

Колишня водойма-охолоджувач. Вигляд 2019 року. 
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У рамках технічного туру на ЧАЕСексперти оглянули водойму-охолод-жувач та його дамбу, побували на ко-лишній береговій насосній станції-3,яка забезпечувала підтриманнярівню води у водоймі за часів її екс-плуатації, а також відвідали техноло-гічні споруди недобудованої третьоїчерги ЧАЕС та оглядовий павільйоннового безпечного конфайнмента імісто Прип'ять. 
Довідково.
Потужність експозіційної дози (ПЕД)
Для контролю радіаційного забруд-
нення територію водойми-охолоджу-
вача умовно разділено на 2 сектори:
північну  і південну частини.  

Встановлено значення радіаційних
критеріїв кінцевого стану ПЕД:
- для північної частини — 12 мкЗв/год;
- для південної частини — 6,1 мкЗв/год. 
За результатами вимірювань, ПЕД на
осушених доступних ділянках північ-
ної частини складає від 0,7 до 10
мкЗв/час (h-1m), ПЭД на осушених на
аналогічних ділянках південної час-
тини складає від 0,5 до 3 мкЗв/год. (h-
1m). 

Виявлено невеликі локальні ділянки,
на кторих ПЕД превищує встанов-
ленні значення. За результатами до-
даткового контролю аерозольної 

активності, зафіксовано, що дані ді-
лянки вкриті рослинністю, отже пе-
ренесення радіоактивності не вияв-
лено, відтак інженерні заходи зі зни-
ження ПЕД на ділянках не виправдані.
Виконується радіаційний контроль
навколо даних ділянок.У рамках семінару відбулась зустріч 

з першим заступником генерального директора (з планування та зняття зексплуатації) Валерієм Сейдою, в ходіякої було обговорено результати се-

мінару та подальші кроки ЧАЕС щодо остаточного зняття водойми з екс-плуатації, а також того, хто і як має виконувати подальший моніторингта обслуговування водойми.«Зняття з експлуатації водойми-охо-лоджувача — це один з наймасштаб-ніших проектів не тільки на ЧАЕС, ай в Україні вцілому. Процес, який відбувався протягомбільш п'яти років, призвів до суттє-вих змін у рівні грунтових вод по-близу станції, до змін в екосистемінавколо водойми, та й загалом йогорезультати помітні навіть з космосу. Проте, вже сьогодні зрозуміло, щотреба ще багато чого зробити, зок-рема з ремедіації територій, якізвільнилися від води, і зараз Чорно-бильська АЕС звертається до Адмі-ністрації зони відчуження зпроханням вирішити, хто буде у по-дальшому відповідати за територіюколишнього охолоджувача станції,оскільки будь-які подальші дії щодоводойми логічно підпадають підфункцію ДАЗВ відносно реабілітаціїтериторій, забруднених внаслідокЧорнобильської катастрофи», — під-креслив начальник відділу стратегіч-ного планування ДСП ЧАЕС ДмитроСтельмах. 

ПРОЕКТИПРОЕКТИПРОЄКТИ

Сучасна водойма для забезпечення технічних потреб ЧАЕС.  Вигляд 2019 року. 
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Історія ЧАЕС — кіношна і справжня
Світ продовжує обговорювати се-
ріал «Чорнобиль». Протягом тих
півтора місяця, що минули з мо-
менту виходу серіалу на екрани,
станцію відвідало близько двох де-
сятків знімальних груп різних ка-
налів, які мали на меті отримати
коментарі щодо подій квітня
1986-го безпосередньо від ліквіда-
торів. 

По слідах серіалу, 27 червня 2019
року Президент України Володи-
мир Зеленський підписав Указ «Про
присвоєння звання Герой України»
трьом ліквідаторам аварії на Чор-
нобильській атомній електрос-
танції.

Власне, розвінчування міфу  про«забутих водолазів ЧАЕС» поча-
лося ще торік, коли  герої, яких на-
родне тільки чомусь охрестив
«чорнобильськими водолазами»,
але й передчасно поховав, отри-
мали ордени «За мужність» III
ступеню з рук попереднього прези-
дента. І ось нарешті — найвища
українська нагорода. Що ж на-
справді зробили ці люди?Протягом багатьох років історія по-двигу трьох працівників ЧАЕС, якависвітлювалася в різних ЗМІ колиш-

нього Радянського Союзу і ЗМІ сучас-них, була спотворена. У багатьох дже-релах зазначалося, що через 10 днівпісля операції зі спорожнення ба-

сейна-барботера Чорнобильської АЕСстарший інженер-механік реактор-ного цеху № 2 Олексій МихайловичАнаненко і старший інженер управ-ління блоком № 3 Валерій Олексійо-вич Беспалов померли в одній змосковських лікарень, а начальникзміни станції Борис Олександрович

Баранов прожив трохи довше. І що ні-бито усіх трьох ховали в щільно за-паяних цинкових трунах. 

Але насправді історія, що її розпові-дали у ЗМІ, мала безліч цікавих по-дробиць і зовсім інший кінець. І вжеточно справжня історія дуже відріз-няється від кіношної. Урядова комісія після консультацій закадеміками Є.П.Веліховим і В.А.Лега-совим визнала існування ризику па-рового вибуху, вірогідного у разіпропалювання розплавленим пали-вом опорної плити реактора і подаль-шого попадання в підреакторніприміщення двоповерхових басей-нів-барботерів, заповнених в резуль-таті руйнувань високоактивноюводою.На десятий день після аварії — 6травня 1986 року — силами персо-налу зміни ЧАЕС, військових і пожеж-них була здійснена операція зі звіль-нення приміщень від води. Післямонтажу гнучкої траси велику час-тину рідини за короткий термін буловідведено з басейну в спеціальне без-печне місце, але залишилася чималакількість, яку  можна було спуститилише одним способом — відкрившизливні вентилі басейнів четвертого

ЦІКАВОЦІКАВО

Олексій Ананенко отримує нагороду. 2019 рік. ЧАЕС.

Нагороду отримує Валерій Беспалов. 2019 рік. ЧАЕС.



9

ЦІКАВО

енергоблоку, що знаходяться в неос-вітлених приміщеннях, у високих рів-нях радіації і під півметровим шаромрадіоактивної води з концентрацієюдо 10 кюрі на літр.Протягом чверті години старші інже-нери ЧАЕС Олексій Ананенко і Вале-рій Беспалов у супроводі начальниказміни станції Бориса Баранова, одяг-нені в гідрокостюми, «озброєні»  ліх-тарями і необхідним інструментом,дісталися потрібного приміщення,провели звірку маркування вентилів,відкрили засувки і здійснили спускводи, що залишилася, отримавши зацей короткий час близько 10 річнихдоз радіації. Заступник Голови Ради міністрів ко-лишнього СРСР, голова Урядової ко-місії з ліквідації наслідків аварії наЧАЕС Б.Щербина тоді особисто подя-кував героям, пообіцявши високі на-городи. Однак, їх подвиг так і не бувгідно відзначений. 

Після виходу серіалу «Чорнобиль» журналісти «5-го каналу» взяли ко-ментарі у Олексія Ананенко щодо епі-зоду, який розповідає про його часткувеликого чорнобильсько подвигу:«...Показано, що вони дуже повільно

ходять. Я розумів, що потрібно дужешвидко пройти. Якщо довго ходити –доза буде збільшуватися. В цьому не-має сенсу ніякого. Ось так ось трима-єшся з цього боку і проходиш. А потімсхопитися і далі йти. Зістрибувати

можна, але це ж нічого не дасть. Воду набирати погано», — пояснив післяперегляду фільму Олексій Ананенко.За словами пана Олексія, коли вінспускався в затоплений коридор, насобі мав два дозиметри. Але точнихпоказників на них уже не пам'ятає.

«Оплесків не було. Ми ж звичайнілюди. Це була звичайна робота. Валякаже, що нам якісь гроші дали. Тамякась сума смішна була – 80 рублів...»,— розповів, як було насправді, лікві-датор.2017-го він потрапив під колеса ав-тівки. 36 днів пробув у комі. Увесь цейчас від нього не відходила дружина.Вона і зараз увесь час поряд і допома-гає йому згадувати подробиці 86-го,адже пам’ять після аварії значно по-гіршилася. Разом вони понад двадцять років.Жартома розповідають: якби не Чор-нобиль і не вимушений переїзд доКиєва, вони, можливо, і не зустрілисяб. Але навіть Валентині після одру-ження подробиці героїчного вчинкурозповів не одразу.«Коли ми одружилися, я не знала. Язнала, що він ліквідатор, — і все.Більше я нічого не знала, він мені нерозповідав. Я вже потім почала дізна-ватися від його друзів. А насправдімасштаб цієї трагедії я відчула в се-ріалі», — розповіла Валентина Ана-ненко.Великий інтерес до трьох працівни-ків Чорнобильської АЕС з'явивсялише у травні – після виходу серіалу. 

ЦІКАВО

Кадр з серіалу. Насправді вони були не в аквалангах, а у респираторах...

Кадр з серіалу. Олексій Ананенко не пам’ятає, щоб  насправді ліхтар у них згасав...
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ЦІКАВО
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ЦІКАВО

До цього про героїчних «водолазів»майже не згадували.«Десь, мабуть, років 5 тому з'явиласяця стаття, що водолази померли, їхпоховали в цинкових гробах. Ми з чо-ловіком сміялися і писали «привіт зтого світу», — з певним сумом пожар-тувала дружина Олексія Ананенка. Як ліквідатор, Олексій Ананенко от-римав квартиру, в якій мешкає і нині.Окрім «Золотої зірки» Героя україни,має два ордени. Один, вже згадува-ний вище, торішній — за «За муж-ність» III ступеня, ще один — часівСРСР. Як кавалер орденів і ліквідатор,отримує символічну місячну доплату.Всі ці кошти йдуть на лікування.Олексій Михайлович Ананенко та Ва-лерій Олексійович Беспалов і наразімешкають разом із нами. На жаль, у 2005 році пішов з життяБорис Олександрович Баранов. Вінпрацював на ЧАЕС до останніх своїхднів. Помер від інфаркту,після робочої змі-ни, пере-буваючи в м. Чорнобиль.Можливо, його ім’яз’явиться на карті м. Києва:відповідна петиція з'яви-лася на сайті Київської мі-ської ради. Щоб її розгля-нули, потрібно 10 тисячпідписів.«Чорнобильські водолази»
— це лише один епізод з
низки епізодів героїчної
епопеї подолання катас-
трофи. Кожен день кож-
ний, хто виходив у свою
зміну на ЧАЕС і виконував

щоденні робочі справи, вчиняв той
чи інший подвиг — не усвідом-
люючи, не думаючи навіть, що
своїми діями він, хай хоч як па-
радно це звучить, рятує світ. Такі
собі буденні подвиги, кожен з яких
має право бути, щонайменше, відо-
мим широким колам громад-
ськості. 

Навіщо? Ну, хоча б для того, щоб за-
побігти виникненню нових, образ-
ливих для персоналу Чорнобиль-
ської АЕС міфів на кшталт: «З роз-
повсюдженням аварії боролися ви-
ключно пожежні, а працівники
станції втекли у безпечні місця» .

Наразі розвінчано ще один міф про
Чорнобильську катасрофу. Виправ-
лено відповідну статтю у Вікіпедії
— Асоціація «Український ядерний
форум» написала  у цій живій елек-
тронній енциклопедії правдиві
статті про ліквідаторів аварії на
ЧАЕС, які фігурують у міфі про«чорнобильських водолазів» Бориса

Баранова, Валерія Беспалова та
Олексія Ананенка. Нагорода — під-
креслимо, заслужена — знайшла
героїв. 

Чому ж не відпускає відчуття пев-
ної незавершеності справи, гір-
коти навіть?  Напевно, тому, що
сотні, якщо не тисячі, інших ге-
роїв-чорнобильців й досі залиша-
ються невідомими громадськості
та невідзначеними увагою дер-
жави.  

Звісно, вони працювали не за наго-
роди, а тим більше, не за великі
гроші, як показано в серіалі «Чорно-
биль». Але  вони, принаймні, мають
право на визнання. Бажано — поки
ще живі. Вони мають право на те,
щоб держава підтримала їх зараз,
коли вони вже не молоді і здебіль-
шого зовсім не здорові люди.  Не на-
городою єдиною... Не за інформа-
ційним приводом... Не до чергової
дати... Просто із вдячності, на яку
вони чесно заслуговують.   


